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G L A S I L O  D E L A V C E V  D E L O V N E  O R G A N I Z A C I J E  Ž E L E Z A R N E  Š T O R E

KRAJEVNI 
PRAZNIK ŠTOR

Udeleženci svečane seje. V prvi vrsti drugi z leve je predsednik skupščine 
obč. Celje, tov. Stepišnik Edi (foto Arzenšek)

V isoka  p r izn a n ja  
za delo

Na svečani seji so dne 17. septembra 1982 v počastitev praznika Krajevne 
skupnosti Store podelili zaslužnim članom -  delavcem Železarne Store državna 
odlikovanja, s katerimi jih je odlikovalo predsedstvo SFRJ. Predlog za odlikovanje 
je pripravila komisija za priznanja in odlikovanja pri konferenci osnovnih organi
zacij sindikata Železarne Štore že leta 1980. Podelitev naj bi bila ob praznovanju 
125-letnice valjarstva in jeklarstva v Štorah, kije bilo v lanskem letu. Odlikovanja 
so prispela v občino Celje šele letos in tako so jih odlikovanci prejeli na tej sve
čanosti. Med odlikovanci je tudi nekaj naših delavcev-upokojencev, ki so ta visoka 
priznanja prejeli za svoje požrtvovalno in nesebično minulo delo, ki so gradili in 
ustvarjali današnjo železarno.-Z odlikovanjem se jim je kolektiv in družba zahvalila 
za njihovo delo.

Vsem tistim, ki so še na delu v kolektivu in aktivno pomagajo izpolnjevati naše 
planske obveznosti in družbenopolitične naloge, pa so podeljena priznanja oz. od
likovanja, priznanje za njihovo delo in hkrati vzpodbuda za vnaprej. Upam, da 
bodo našim odlikovancem v naslednjem obdobju sledili tudi drugi, saj je v našem 
kolektivu še dosti tistih, ki si to zaslužijo.

.Odlikovanja je delavcem podelil tov. Edi Stepišnik, predsednik občinske 
skupščine občine Celje, ki se je zahvalil odlikovancem za njihove zasluge pri op
ravljanju delovnih dolžnosti in graditvi naše socialistične samoupravne družbe. V 
nadaljevanju podajamo kratek izsek utemeljitev o dodelitvi odlikovanj.

Verjetno nikdar doslej ni bil spored 
praznovanja kraja Štor tako pester kot 
letos. Predsedstvo krajevne SZDL je že 
v avgustu imenovalo komisijo, ki so jo 
sestavljali predsedniki in sekretarji 
družbeno-političnih organizacij in kra
jevne samouprave, predstavniki osnov
ne šole, društev in Železarne. Tako se je 
v času od 11. do 19. septembra na sta
dionu na Lipi odvijalo niz turnirjev v ig
rah z žogo, kegljaške tekme in druga 
srečanja, vse to pod vodstvom TVD 
Partizana-Kovinarja. Organizirane so 
bile razne rekreativne dejavnosti, ribi
ška tekmovanja, nastopi gasilcev, kul
turne prireditve (izvedba gledališke 
predstave idr.) S področja družbene sa
mozaščite je krajevna CZ priredila vajo 
reševanja.

17. septembra, na sam dan praznika, 
je bila v prostorih štorske osnovne šole 
slavnostna seja skupščine KS s pred
stavniki DPO KS Štore in delavskega 
sveta Železarne.

Svečana
seja

Pričel jo je tov. Roman Zapušek, 
predsednik skupščine KS in predlagal 
v delovno predsedstvo tovariše Kra
merja, Čagalja in Žoharja (podpredsed
nika skupščine, predsednika delavske
ga sveta Železarne in predsednika sve
ta skupščine KS). Uvodoma smo prisot
ni nato poslušali recitale učencev štor
ske osnovne šole ter mali koncert nji
hovega pevskega zbora pod vodstvom 
pedagoginje Bojane Jurkovnik. Tovariš 
Roman je nato v svojem govoru pouda

ril, da smo le s samoupravljanjem uspe
li doseči takšne rezultate v napredku 
kraja, pri čemer sta nas vseskozi vodila 
Titova in Kardeljeva misel in delo. 
Predsednik skupščine KS je dalje pred- 
očil samoupravno organiziranost, go
voril o hišnih svetih, manjkajočih de
narnih sredstvih in pri tem dodal, daje 
med 4023 prebivalci kraja še dosti ljudi, 
ki ne delujejo dobro ali pa sploh ne v 
delegatskem sistemu.

Tovariš Josip Cagalj, predsednik de
lavskega sveta v Železarni Štore, je go
voril o naporih delavcev tovarne za do
sego še boljših uspehov gospodarjenja 
in težavah, ki nas pri tem spremljajo.

Pionirka Rasta Vrečko je nato pre
brala svoj spis (eden od treh nagraje
nih) na temo MOJA KRAJEVNA SKUP
NOST, nakar je sledila svečana podeli
tev priznanj KS Štore krajanom za de
set in dvajsetletno aktivnost. Kadrov
ska komisija, ki je tudi komisija za pri
znanja (vodi jo tovariš Zelič), je preko 
Ladija Žoharja, predsednika sveta 
skupščine KS, podelila priznanja na
slednjim krajanom: Sonji Ocvirk, Anici 
Bobek, Štefki Plankovi, Veroniki Kur
nik, Jožetu Knezu, Lojzetu Jazbecu, G D 
Prožinska vas, IGD Štore, Ladiju Gob
cu, Štefanu Krumpaku, Vinku Krulcu, 
Jožetu Lončariču, godbi na pihala, pio
nirskemu odredu Ivan Cankar OŠ Sto
re, Milku Starcu, Ivanu Stojanu, Ivanu 
Tofantu, Marjanu Tržanu, TVD Parti
zan Štore, Tinetu Vebru, Romanu Za- 
pušku, Antonu Žibretu, Milanu Žibretu 
in Francu Zeliču.

Sedaj že uveljavljen in kvaliteten pev
ski zbor Železar nas je na koncu progra
ma slavnostne seje z lepim izborom 
pesmi in pod vodstvom tovarišice Bo
jane še enkrat lepo presenetil.

PREJEMNIKI ODLIKOVANJA 
»RED DELA S SREBRNIM VEN
CEM«

Tov. Brin Janez se je zaposlil- v Žele
zarni Štore leta 1957 v jeklarni kot ingo- 
tar. Od leta 1961 je opravljal dela in na
loge kurjača dodatne kurjave na SM 
peči. Leta 1968 pa je bil premeščen na 
delovno mesto topilniškega pomočni
ka. Od leta 1972 opravlja dela in naloge 
topilca.

Tov. Brin je aktivno deloval v orga
nih samoupravljana, delegacijah in 
družbeno-političnih orgnizacijah.

Imenovani dela pod izredno težkimi 
pogoji v TOZD jeklarna. S svojim delom 
in odnosom do sodelavcev je veliko pri
speval k rezultatom TOZD oz. Železar
ne Štore. S svojo preprostostjo in voljo 
do dela sije pridobil priljubljenost med 
sodelavci in s tem so tudi njegovi uspe
hi dela večji.

Tov. Centrih Jože seje zaposlil v Že
lezarni Štore leta 1946 in delal v TOZD 
valjarna I vse do upokojitve. Opravljal 
je različna dela, v začetku kot nekvalifi
ciran delavec, pozneje pa si je pridobil 
delovne izkušnje in teoretično znanje 
ob delu tako, daje kasneje opravljal za
htevnejša dela kot valjar, predvaljar in 
nazadnje valjarski delovodja. Bil je pri
zadeven in dosleden pri svojem delu in 
za vzgled sodelavcem, pri katerih je 
imel veliko zaupanja.

Opravljal je različna družbeno-poli- 
tična dela, bil član delavskega sveta, 
sindikalnega odbora, zbora združenega 
dela in skupnosti pokojninskega in in
validskega zaposlovanja, član samoup
ravne delavske kontrole v TOZD in sod
nik porotnik pri občinskem sodišču 
Celje.

Tov. Cmok Franc je bil zaposlen v 
Železarni Štore od leta 1947 pa vse do 
upokojitve. Pri izgradnji je bil 8-krat 

(Nadaljevanje na 2. strani)Nastop učencev osnovne šole Štore (foto Arzenšek)



(Nadaljevanje s 1. strani)
udarnik in nosilec prehodne zastave.
Udeležil se je vseh prostovoljnih akcij 
in pri tem vplival tudi na druge. Kot de
lavec je opravljal najtežja dela, in to 
pod izredno težkimi pogoji. S svojim 
odnosom do dela in do sodelavcev je 
veliko pripomogel pri razvoju valjar- 
stva v Železarni Store.

Tov. Gozdnikar Mirko je že kot mla
dinec sodeloval v lokalnih akcijah. Leta 
1963 je bil na pobudo mladinske orga
nizacije sprejet v članstvo ZK. V svoji 
bogati družbeno-politični dejavnosti je 
prizadevno izvrševal funkcije sekretar
ja OO ZK TOZD, tovarniškega komiteja 
ZK, bil je tudi koordinator ZK Železar
ne Store in član OK ZKS Celje, v sindi
katu pa je bil podpredsednik in pred
sednik konf. OO ZS Železarne Store, v 
tem mandatu opravlja funkcijo pred
sednika koordinacijskega odbora sin
dikata SOZD Slovenske železarne. Kon
čal je srednjo politično šolo pri CK 
ZKS. Izven delovne organizacije krea
tivno sodeluje v Krajevni skupnosti 
Laško.

Tov. Jereb Franc se je zaposlil v Že
lezarni Store leta 1946 v obratu valjar
na I. V tem času je opravljal dela valjar
ja, najprej na grobi progi, potem pa na 
predprogi kot valjar I. je eden redkih 
delavcev, kije izkazoval izredno discip
lino do dela. Čeprav je opravljal izred
no težaško delo, je brez ugovorov delal 
vse proste dneve in nedelje, ko je poru
šena domovina rabila železo za obnovo. 
Kljub temu, daje bil še zelo mladje leta 
1944 vstopil v vrste NOV v 14. divizijo. 
Danes je aktiven član Zveze borcev.

Tov. Kajba Anton je zaposlen v Že
lezarni Store od leta 1958. Od leta 1965 
opravlja dela in naloge vodenja gostin
ske enote, kasneje preimenovane v 
TOZD. S svojim požrtvovalnim delom 
in organizacijskimi prijemi je pripomo
gel k izboljšanju pogojev dela in dvigu 
tehnologije priprave toplih obrokov na 
primerni nivo. Tov. Kajba je s svojim 
aktivnim vključevanjem v samoupravo 
dajal pobude in vzgled svojim sodelav
cem, ki so se razvili in se še razvijajo v 
zavestne samoupravljalce in kvalitetne 
delavce.

Tov. Lah Jože se je zaposlil v Žele
zarni Store leta 1950 in je vseskozi ak
tivno sodeloval v samoupravnih orga
nih in sindikatu. Vključeval se je aktiv
no v delo mladinske organizacije in je 
bil večkratni udeleženec delovnih ak
cij. Njegovo družbenopolitično delo se 
je kazalo v tem, da je bil večkrat izvo
ljen v delavski svet TOZD, izvršni odbor 
OO ZS ter najrazličnejše komisije. Nje
gov odnos do dela in pravilen pristop 
do svojih sodelavcev je zelo dober in je 
vse zadolžitve ter obveznosti izvrševal 
vestno in s polno mero odgovornosti.

Tov. Malec Boris se je zaposlil v Že
lezarni Store leta 1947. V tem času je 
delal kot laborant, topilniški prakti
kant, od leta 1959 dalje pa vse do upo
kojitve pa kot delovodja v TOZD jeklar
ni. V tem času je opravljal različne 
funkcije v organih samoupravljanja, 
družbeno-političnih organizacijah in 
delegacijah. S svojo preprostostjo in 
voljo do dela ter priljubljenostjo je imel 
zelo dobre rezultate pri organizaciji 
dela in izvrševanju samoupravnih in 
družbeno-političnih funkcij.

Tov. Mušič Anton je zaposlen v Že
lezarni Store od leta 1959, opravlja dela 
in naloge nadzornika energetskih na
prav. Svoje delovne naloge in obvez
nosti opravlja vestno in prizadevno. 
Vseskozi se je aktivno vključeval v or
gane samoupravljanja in družbeno-po
litičnih organizacij, kjer je zaupane mu 
naloge vestno in s polno odgovornostjo 
izvrševal in s tem veliko prispeval k raz
vijanju samoupravljanja v TOZD ener
getika.

Tov. Ožek Franc se je zaposlil v Že
lezarni Store leta 1947 in je bil v vseh 
teh letih prizadeven in vzoren delavec, 
saj se je aktivno vključeval v izgradnjo 
povojne domovine. Vzporedno s svojo 
marljivostjo pri delu je bil tudi vseskozi 
aktivno udeležen v družbeno-politič- 
nem življenju Železarne Store in kra
jevne skupnosti. Bil je predsednik sin
dikata mehanične delavnice, predsed
nik stanovanjske komisije delovne or
ganizacije, sedaj pa je vodja delegacije 
za stanovanjsko skupnost, vseskozi pa 
aktivno deluje v društvu ljudske tehni
ke. Tudi na področju inovacijske dejav
nosti je poznan, kar pričajo njegovi pri
znani predlogi, ki so realizirani v prak
si. Dvakrat je prejel nagrade in prizna
nja za aktivnost na tem področju.

Tov. Perčič Ivan je zaposlen v Žele
zarni Store od leta 1946. Opravljal je 
različna dela, v začetku kot nekvalifici
ran delavec v valjarni, pozneje kot va
ljar na progi, preddelavec, sedaj pa de
lovodja v adjustaži TOZD valjarna II. Je 
vzoren in marljiv delavec, zaradi česar 
ga cenijo sodelavci in občani. Poznan je 
kot dober organizator dela in kot izku
šen starejši sodelavec ter dober mentor 
mladim delavcem. Aktivno seje in se še 
sedaj vključuje v delo samoupravnih 
organov in družbeno-političnih organi
zacij.

Tov. Rojc Martin je zaposlen v Žele
zarni Store od leta 1951. Pri svojem 
delu je vsestransko vesten in marljiv 
delavec. Aktiven je v družbeno-politič- 
nem življenju Železarne Store kakor 
tudi v TOZD vzdrževanje. Vseskozi je 
sodeloval pri investicijski izgradnji Što
re II (livarna II, jeklarna II, valjarna II). 
S svojo marljivostjo, natančnostjo ter 
vzorom je veliko pripomogel k hitrejše
mu in kvalitetnejšemu delu. Poznan je 
tudi na inovacijskem področju in je za 
te dosežke prejel tudi priznanja.

Tov. Sekolec Ivanje eden tistih de
lavcev, ki je vseskozi sodeloval pri iz
gradnji novega dela Železarne Store. S 
svojim znanjem in prizadevnostjo je ve
liko pripomogel k hitrejšemu in kvali
tetnejšemu delu. Svojo aktivnost izka
zuje tudi na področju samoupravnega 
in družbeno-političnega življenja Žele
zarne Štore in krajevne skupnosti. Nje
gova prizadevnost pri delu se odraža 
tudi v inovacijski dejavnosti, kjer je že 
dobil priznanje.

Tov. Trafela Franc je v Železarni 
Štore zaposlen že preko 25 let. V tem 
času je opravljal dela v valjarni kot 
strojni ključavničar, nato kot delovod
ja, od leta 1969 dalje je prevzel dela vod
je oddelkajeklovlek, bilje obratovodja 
v jeklovleku, vodja TOZD jeklovlek, se
daj pa opravlja dela in naloge tehnolo
ga v jeklovleku. S svojim delom je veli
ko doprinesel k razvoju jeklovleka, 
tako na področju kvalitete kot produk
tivnosti dela. Ob tem se je aktivno 
vključeval v delo samoupravnega in 
družbeno-političnega življena v Žele
zarni Štore.

Tov. Užmah Alojz seje zaposlil v Že
lezarni Štore 1952 v obratu jeklarna I, 
leta 1954 se je zaposlil na elektroplavžu, 
kjer je opravljal dela žerjavovodje. Od 
leta 1965 dalje do upokojitve je oprav
ljal dela in naloge delovodje v TOZD 
elektroplavž. Aktivno je deloval v orga
nih sindikata in organih samoupravlja
nja, saj je bil večkratni predsednik OO 
ZS, vodja samoupravne delovne skupi
ne in član najrazličnejših komisij. Ime
novani je od avgusta 1944 aktivno sode
loval v NOB.

Tov. Vodeb Jože je opravljal odgo
vorne funkcije v sindikatu in v raznih 
komisijah pri delavskem svetu. Bil je 
aktiven udeleženec NOB od septembra 
1944 dalje. S svojim vsestranskim druž- 
beno-političnim delom je veliko dopri
nesel k razvoju naše družbe.

PREJEMNIKI ODLIKOVANJA 
»MEDALJA ZASLUG ZA NAROD«

Tov. Vodušek Martin se je zaposlil v 
Železarni Štore leta 1949 in vse do upo
kojitve delal v službi splošnega zavaro
vanja železarne. S svojim delom je veli
ko doprinesel k razvoju te službe. Ak
tivno je sodeloval na področju samoup
ravnega in delegatskega sistema. Tov. 
Vodušek se je izkazal tudi med NOB, 
saj je že kot mladinec s tovariši zbiral 
sanitetni material in ostalo potrebno 
opremo za bolnico Zima.

Tov. Senica Martin je zaposlen v Že
lezarni Štore od leta 1956. Kot izučen 
strugar in kasneje delovodja je bil vse
skozi marljiv in vesten delavec. Aktivno 
sodeluje v družbeno-političnem življe
nju Železarne Store v organih sindikata 
in zveze komunistov, prav tako pa tudi 
v organih samoupravljanja. Izredno ak
tivno se vključuje na področju tekmo
vanja kovinarjev. Poznan je na področ
ju inovacijske dejavnosti kot avtor pri
znanih inovacij.

Tov. Štefančič Vlado se je takoj ob 
zaposlitvi vključil v delo mladinske or
ganizacije. Vsestransko je aktiven na 
področju samoupravnega in družbeno
političnega dela. V dosedanjem času je 
opravljal naslednje funkcije: predsed
nik OO ZS, predsednik delavskega sve
ta TOZD, namestnik sekretarja OO ZK, 
član OK ZKS Celje in član najrazličnej
ših komisij tako. v družbeno-političnih 
organizacijah kot tudi organih samoup
ravljanja. Tov. Štefančič opravlja dela 
in naloge brusilca in ima zelo dober od
nos do dela, zato je med delavci priljub
ljen.

»MEDALJO DELA« je prejel:

Tov. Rebernak Franc. Je na področ
ju AOP, kjer je pričel kot pripravnik, 
pozneje pa kot organizator mehanogra- 
fije, samostojni programer, vodja orga
nizatorjev AOP, je torej vseskozi na
predoval. Svojo strokovnost je izpolnje
val s stalnim funkcionalnim izobraže
vanjem in je zaradi tega uspešen pri iz
vajanju delovnih nalog. Obenem je tudi 
aktiven samoupravljalec, predvsem pa 
human ter zgleden sotovariš in vedno 
strpen do soljudi.

Podelitev odlikovanja tov. Reberna
ku iz DS ekonomike in organizacije 
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ISKRENO ČESTITAMO!

IZ SOZD SLOVENSKE 
ŽELEZARNE

Poročilo s 3. seje delavskega sveta 
SOZD Slovenske železarne, ki je bila 
dne 10. septembra 1982 v Železarni 
Ravne.

DNEVNI RED.

1. Potrditev zapisnika 2. seje in poro
čilo o izvrševanju sklepov

2. Poslovanje SOZD Slovenske žele
zarne v I. polletju 1982

a) poročilo in analiza poslovanja
b) izvajanje SaS črne in barvaste me

talurgije SR Slovenije o skupnih osno
vah in merilih razporejanja čistega do
hodka in delitvi sredstev za osebno in 
skupno porabo

3. Poročilo o izvajanju ukrepov za 
boljše gospodarjenje v SOZD SŽ

4. Poročilo o združevanju deviznih 
sredstev in problematika oskrbe

.5. Informacija o izvajanju investicij v 
SOZD SŽ v I. polletju 1982

6. Soglasje k aneksu rekonstrukcije 
valjarne v Železarni Ravne

7. Tekoče zadeve.

K-l
O realizaciji sklepov 2. seje delavske

ga sveta jc poročal tov. Kunc. V poroči
lu je poudaril, da so sklepi prejšnje seje 
v glavnem realizirani, v pripravi so os
nove za gospodarski načrt za 1. 1983, ki 
bodo šle v strokovne razprave. Opozo
ril je, da moramo osnove plana pravo
časno sprejeti, saj bomo na ta način lah
ko vplivali tudi na sprejem drugih plan
skih aktov.

1. SKLEP: Potrjuje se zapisnik prej
šnje seje delavskega sveta in sprejme 
poročilo o realizaciji sklepov.

K-2
Uvodno informacijo o poslovanju 

SOZD Slovenske železarne v I. polletju 
1982 je podal tov. Cetinski. V poročilu 
se je omejil na najbolj značilne kazalce 
poslovanja, iz katerih je razvidno, da so 
nekatera gibanja v gospodarjenju še 
kar ugodna. To se nanaša predvsem na 
povečanje proizvodnje jekla in pa na 
dokaj ugodne rezultate v izvozu ob 
omejevanju oziroma stagnaciji uvoza. 
Te ugodne rezultate spremljajo izredno 
neugodna gibanja v dohodku in izred
no visoke devizne zadolžitve, s katerimi 
smo uspeli zagotoviti nemoteno presk
rbo s surovinami in repromaterialom. 
Neustrezno je tudi izvajanje samoup
ravnih sporazumov o združevanju de
viznih sredstev s strani naših kupcev. V 
zadnjih dveh mesecih se naš položaj 
še zaostruje.

Osebni dohodki so v I. polletju v Slo
venskih železarnah rastli počasneje kot 
v gospodarstvu SRS.

Zastrašujoč je podatek, da se pri 
predelovalcih ne povečuje izvoz, na
sprotno : nekatere predelovalne DO z 
lastnim izvozom ne prikrivajo niti rea
liziranega uvoza. Ob zaključku svojega 
poročila je tov. Cetinski navedel, da bo 
v II. polovici leta treba resno računati z 
velikimi ekonomskimi težavami, s poja
vi poslovnih izgub, likvidnostnimi teža
vami, problemi v proizvodnji.

2. SKLEP: Delavski svet SOZD SŽ 
sprejema poročilo o poslovanju SOZD 
SŽ v I. polovici leta in poročilo o izvaja
nju SaŠ črne in barvaste metalurgije o 
skupnih osnovah in merilih za razpore
janje čistega dohodka in delitvi sred
stev za osebno in skupno porabo.



Ali nadaljujemo pot?

K-3
Na začetku razprave je tov. Janežič 

informiral delegate o odločitvi izvršil
nega odbora, naj delegati delavskega 
sveta za to sejo pripravijo ocene izvaja
nja ukrepov za boljše gospodarjenje v 
SOZD in posameznih delovnih organi
zacijah, predvsem tistih, ki so v tem 
času že dali kakšne učinke.

V uvodu razprave je tov. Kunc na 
kratko obrazložil ukrepe, ki so bili na 
nivoju sestavljene organizacije sprejeti 
za izboljšanje gospodarjenja. Tako je 
poudaril, da se je v tem času povečala 
proizvodnja v surovem jeklu in blagov- 
ni-proizvodnji, kar pa ne velja več za ju
lij in avgust, saj so v teh dveh mesecih 
vsi fizični pokazatelji proizvodnje pod 
planiranimi. Obseg realizacije se je si
cer v avgustu že izboljšal, vendar gre to 
predvsem na račun cen. V izvoznih pri
zadevanjih smo v I. polletju dosegli 
učinkovite razultate, ki pa so ekonom
sko gledano zelo slabi. Povečan izvoz 
ima negativni odmev v smislu dohod
ka, obenem pa zmanjšuje stopnjo oskr
be v domovini.

V nadaljevanju razprave so predstav
niki posameznih delovnih organizacij 
poročali o ocenah izvajanja ukrepov v 
posameznih sredinah, in sicer: Bartelj, 
Žunec, Korent, Berce, Vahtar, Kalin in 
Fir.

3. SKLEP: Delavski svet sprejema 
poročilo o izvajanju ukrepov za izbolj
šanje gospodarjenja v SOZD SŽ in posa
meznih delovnih organizacijah s pri
pombo, da se ti ukrepi tudi v bodoče 
kar najdosledneje izvajajo in spremlja
jo, saj bo le na ta način možno doseči 
vse planirane rezultate.

K-4
Uvodno poročilo o združevanju de

viznih sredstev in problematiki oskrbe 
je podal tov. Kosec. Pri tem je posebej 
poudaril težave, s katerimi se srečuje
mo pri združevanju deviznih sredstev z 
našimi kupci. Sprejeti predpisi v I. po
lovici letošnjega lata so nas postavili v 
nezakonit položaj, saj so onemogočili 
nekatere načine izbiranja deviznih 
sredstev, ki smo jih uporabljali. Pove
dal je, da se v Sloveniji pripravljajo na
vodila, kako naj bi v bodoče teklo to 
združevanje. Težave pa ostajajo pri po
skusih pridobivanja deviznih sredstev s 
strani naših kupcev v drugih republi
kah. V Slovenskih železarnah smo do 
konca julija sklenili za 37,5 mio $ sa
moupravnih sporazumov o združeva
nju deviznih sredstev, ki pa smo jih rea
lizirali manj kot polovico. To pomeni, 
da nismo uspeli pokriti deleža uvozne 
substance v proizvodnem in dobavlje
nem jeklu. Izpad dogovorjenega zdru
ževanja deviz smo v I. polletju nad
omeščali z deviznim zadolževanjem pri 
naših dobaviteljih. Vendar tako ne bo 
več možno zagotavljali oskrbe. Tako 
postaja problem uvoza zopet najbolj 
pereč. O trenutni situaciji smo obvestili 
republiške organe in predlagali nekaj

Letošnji pohod planincev -  železar- 
jev Slovenskih železarn po Savinjskih 
Alpah v organizaciji štorskih železarjev 
je potekal po drugi smeri kot običajno. 
To pot je bila izbrana smer Rogo-

rešitev, predvsem pri združevanju de
viznih sredstev kupcev iz drugih repub
lik.

4. SKLEP: Delavski svet sprejme po
ročilo o deviznem združevanju. V vseh 
sredinah si moramo prizadevati za do
sledno izvajanje sprejetih sporazumov 
o združevanju deviznih sredstev in do
seči ustrezni status tudi v medrepubli
ških dogovorih o oskrbi.

K-5
O izvajanju investicij v SOZD SŽ v I. 

polletju 1982 je poročal tov. Kunc. Iz 
načrta za letošnje leto je razvidno, da 
smo planirali investiranje 4.100 milijo
nov dinarjev v letošnjem letu, kar pred
stavlja 1 /4 vseh investicij v tem srednje
ročnem obdobju. Ta načrt smo v I. pol
letju realizirali približno do četrtine z 
izgledi, da bomo do konca letošnjega 
leta lahko investirali največ polovico 
predvidenih sredstev. To pomeni, da z 
investicijami ne bomo koristili niti 
sredstev amortizacije, s katerimi bi za
gotovili obnovo osnovnih proizvodnih 
zmogljivosti. Obenem se bodo v tem 
času začele zbirati tudi sredstva naših 
kupcev. Dokaj zadovoljivo tečejo le in
vesticije za namensko proizvodnjo.

5. SKLEP: Delavski svet sprejema 
poročilo o realizaciji investicij v I. pol
letju 1982 in jo ocenjuje kot nezadovo
ljivo. V letu 1982/83 moramo vztrajati 
na tem, da bomo v Slovenskih železar
nah investirali najmanj toliko sredstev, 
kot oblikujemo skoraj ustvarjenih in
vesticijskih skladov znotraj Slovenskih 
železarn.

K-6
Kratko obrazložitev predloženega 

aneksa rekonstrukcije valjarne Žele
zarne Ravne je podal tov. Kunc. Ta in
vesticija je že bila predmet razprave na 
delavskem svetu, njena konstrukcija je 
bila zaprta že 1979. leta, v tem času pa 
so nastopile nekatere spremembe v 
tehnologiji, ki so posledica novih do
sežkov na tem področju. Zaradi zaosta
janja v realizaciji je prišlo do spre
memb vrednosti, ki so rezultat tečajnih 
sprememb in sprememb domačih cen. 
V predloženem aneksu so vse te spre
membe zajate.

6. SKLEP: Delavski svet SOZD SŽ je 
ugotovil upravičenost in usklajenost in
vesticije »Modernizacija valjarne« v Že
lezarni Ravne že na seji 27. 6. 1979 in 
kasnejše podražitve na seji dne 25. 1.
1980. Pri investiciji so nastale nadaljnje 
podražitve zaradi gibanja cen, zaradi 
tehnološkega napredka pa je prišlo 
tudi do smotrne spremembe prvotne
ga projekta.

Delavski svet SOZD SŽ ugotavlja, da 
je sprememba v tehnično-tehnološkem 
delu projekta koristna in soglaša z 
novo predračunsko vrednostjo nalož
be.

vilec-Robanov kot-Knezova plani- 
na-Strelovec-Klemenča jama-Logar- 
ska dolina. Priprave za izvedbo tega po
hoda so bile dokaj obširne, saj smo pri
čakovali preko 450 planincev in tudi to,

da smo po več letih izbrali novo smer, 
je zahtevalo več aktivnosti pri pregledu 
in zavarovanju poti za nemoten potek 
pohoda.

Start v soboto, 28. avgusta, ni bil bog- 
ve kako obetaven, saj seje vreme priče
lo kujati že zvečer pred odhodom, ko se 
je del vodstvenega kadra prilagajal na 
čist planinski zrak. Nenadna spremem
ba okolja ni bila nikoli prijetna, posebej 
še ko mestni smog in ostale dobrine in
dustrije zamenjaš z naravo in njenimi 
lepotami. V tem turobnem jutru, ko so 
prvi prispeli, se ve kdo, najoddalnejši in 
končno še domačini, smo se vneto za
gnali proti prvim strminam.

Že smo premerili lepo razdaljo po 
cesti in poteh skozi Robanov kot in se 
zagrizli v tiste, včasih prav zoprne veli
ke strmine proti Knezovi domačiji, ko 
so, tam zgoraj odprli vse možne ventile 
in vlilo se je kot iz škafa. Se potem, ko 
si pozdravil že vse svetnike, jih prosil, 
preklinjal, je lilo še vedno brez prestan- 
ka. Ker stari ljudje pravijo, da ni dobro, 
če si moker samo zunaj, so si mnogi 
morali ovlažiti svojo notranjost in pri
vezati svojo dušo, da jim ne pobegne na 
lepše. Kmetije ob naši poti že dolgo 
niso bile tako oblegane, ko je hotel biti 
vsak prvi na vrsti. Planinci -  abstinenti, 
resnica je kruta, tudi te stvari so se do
gajale.

Ko je dež tako lil, kot da bi bil na poti 
drugi vesoljni potop, kot da so ti rezer
voarji vsi neskončni, se je dolga pisana 
kača vlekla kar nekaj kilometrov. Celo 
tako daleč, da radijski valovi prenosnih 
aparatov niso dosegli prvega, kaj šele 
gromki glasovi močnejšega spola, ko so 
preizkušali svoje talente v večglasnem 
petju. Ker je tako naša tehnika odpove
dala in je začelje kolone ostalo nekako 
odrezano od glavnine; tu so bili namreč 
tisti s kondicijo na psu; tako za vodnike 
kot same pohodnike pričel pravi križev 
pot. Razmočena pot in mokra trava sta 
pokazali svoje zobe. Drselo je, kamor si

je človek poželel. Opazovalcu ob strani 
se je ponujal edinstven pogled na moj
strovine posameznikov pri zagotavlja
nju lastne stabilosti, dostojne največjih 
mojstrov akrobatike. Drseli smo, po
skakovali, lovili drug drugega, a prava 
poslastica je bil spust po blatnem tobo
ganu, ki ga je oblikovala mati narava.

Prav prijetno se je bilo oddahniti na 
vrhu Strelovca, ko si za hip pozabil na 
stalno napetost in se nekoliko sprostil. 
Vendar pa, ko nisi mogel niti za hip 
predreti goste megle nad dolino, ki je 
bila nekje pod tabo, ko te je dež še na
prej neusmiljeno pral, se ti je zahotelo, 
da bi bil tisti hip spodaj ter se zavlekel 
v suho zavetje koče ali planinskega sta
nu.

Pot navzdol bi bila bolj primerna za 
osrednjo točko iger brez meja. Kaj vse 
se ni dogajalo! Pot na Strelovec s 
spremljajočo akrobacijo je bila prava 
malenkost v primerjavi s tem. Že tako 
mokra pot je naših 400 predhodnikov 
dodobra obdelalo, tako da je bilo vse 
skupaj ena sama drsalnica, vse do koče 
pod Ojstrico na Klemenci jami. Konč
no se je tu pot le nekoliko spremenila 
Prišli smo na čvrsta kamnita tla in ko
rak je bil precej bolj siguren, pa tudi na
liv se je nekoliko unesel in sčasoma je 
celo prenehalo deževati. Nadaljnja pot 
ni imela kdove kakšnih posebnosti, ra
zen te, da je vsakdo nestrpno pričako
val, kdaj se bo pogled zaustavil na pla
ninski koči v dolini, kjer je bil zaključek 
našega pohoda.

Majhna koča se je izkazala še kar pro
storna, ko je dala zavetje vsem udele
žencem pohoda; tam so odložili popot
no kramo in se ob zvokih glasbe zavrte
li. Ob tem pa so bile pozabljene tudi vse 
muke, ki so jih spremljale med potjo.

Slovo niti ni bilo tako hudo, saj se v 
bližnji prihodnosti ponovno srečamo v 
Karavankah, Julijcih, Savinjskih Alpah 
ali ponovno vsi skupaj, ali pa samo po
samezniki.

-A-

Pohod, železarjev 
po Savinjskih Alpah



KAKO SMO DELALI
V skupni proizvodnji v avgustu nismo dosegli operativnega plana za 5,1 %. 

TOZD tovarna traktorjev je proizvedla 58 traktorjev ter dosegla 111,5 °/o več kot 
je bil postavljen plan.

Elektroplavž
Proizvodnja grodlja je pod planom za 401 ton, kar je 90,4 %. Nedoseganje pla

na opravičujejo predvsem zaradi redukcije el. energije.
V mesecu poročanja smo izvajali specialni grodelj za nodulacijo.

Jeklarna
Proizvodnja je dosežena v višini 9.634 ton in je pod planom za 11,4 %. Na nižjo 

proizvodnjo so vplivali naslednji zastoji in okvare:
-  okvara regulacije elektrod,
-  okvara stikala,
-  redukcija električne energije.
Težave s slabo kvaliteto vložka.

Valjarna I.
Skupna proizvodnja valjanih izdelkov znaša 2.371 ton, od tega 1.950 ton bla

govne proizvodnje in 421 ton za predelavo. Mesečna proizvodnja je višja za 101 
tono.

Valjarna II
Skupna proizvodnja valjanih izdelkov znaša 8.337 ton ali 104,4 °/o. Izvoz v tem 

mesecu znaša 464 ton in je nekoliko manjši od preteklih mesecev, predvsem za
radi neprimernega vložka.

Jeklovlek
V avgustu je bila planirana količina hladno predelanih profilov 1.100 ton, kar 

smo dosegli z indeksom 100,5 % in predelali 1.105 ton.

Livarna I
Operativni planje presežen pri valjih in metalurški litini, ni pa dosežen pri ko- 

kilah.
Vzroki za to so zastoji na pečeh BBC. Pomanjkanje kokilne in valjčne zlom- 

nine.

Livarna II
Operativnega plana količinsko nismo dosegli. Vzrok za to je osvajanje novih 

pozicij, predvsem za izvoz. Kvaliteta nekaterih domačih surovin je še vedno slaba, 
kar prav tako pogojuje zastoje. Največje probleme trenutno povzroča pomanjka
nje delavcev.

O bdelovalnica valjev
Še vedno so težave zaradi pomanjkanja surovcev, v okvari je še vedno motor 

stružnice št. 13422, zato kasni finalizacija plaščev za ILR Železnik in kolutov 
0  1100x460 za SSSR.

O bdelovalnica litine
Operativni plan smo presegli za 29,1 °/o. Livarni sta zaradi kolektivnih dopus

tov poslali manj surovcev za obdelavo, vendar slaba dobava na obdelavo ni bist
veno vplivala, ker smo imeli pred tem precejšnje zaloge.

Tovarna traktorjev
Operativni plan za mesec avgust je bil postavljen v višini 52 traktorjev, izdelali 

pa smo jih 58 komadov in tako dosegli plan v višini 111,5 °/o.
V tem mesecu smo imeli 3 tedne kolektivnega dopusta. Še vedno so težave 

v oskrbi z materialom (kolo volana, gume, vlečne kljuke...) Poseben problem 
predstavljajo domači odpreski, ki so izredno slabe kvalite in jih tudi z dodatnim 
popravilom ni mogoče usposobiti.

Zaposleni
Število zaposlenih znaša 3.394, letni plan pa predvideva 3.447 -  oziroma

98,5 %. Z upoštevanjem nadur je znašalo skupno število zaposlenih v tem mesecu 
3.452, skupno število po planu pa 3.536, kar predstavlja 97,6 % realizacijo letnega 
plana.

Nadure
Operativni planje predvideval 11.140 ur, doseženih je bilo 9.567 ur, kar je za

14,1 % manj od planskih.

Produktivnost

In te rn a  p r izn a n ja  
sa m o  u p ra v lja lcu

Ob praznovanju krajevnega praznika v Štorah razglašamo letošnje do
bitnike priznanja samoupravljalca Železarne Štore.

Interno priznanje samoupravljalca je družbeno priznanje, ki ga vsako 
leto podeljuje konferenca OO ZS Železarne Štore zaslužnim delegatom in 
skupinam za njihovo aktivno in požrtvovalno delo v organih samouprav
ljanja, družbeno-političnih organizacijah, ki so posebnega pomena za raz
voj samoupravljanja, delegatskega sistema in družbeno-političnega življe
nja v TOZD, delovnih skupnostih in delovni organizaciji Železarne Štore.

Komisija za priznanja in odlikovanja pri konferenci OO ZS Železarne 
Štore je sprejela sklep, da se letošnje leto podeli 25 tovrstnih priznanj. Iz
vršni odbori OO ZS TOZD in delovnih skupnosti so posredovali 39 pred
logov, ki so se nanašali na podelitev priznanj posameznikom in skupinam.

Komisija za priznanja in odlikovanja pri konferenci OO ZS Železarne 
Štore je temeljito proučila vse predloge in sprejela sklep, da se letošnje leto 
podeli interno priznanje samoupravljalca Železarne Štore SAMOUPRAVNI 
DELOVNI SKUPINI III. IZMENE V TOZD JEKLARNA in naslednjim tova-
rišicam in tovarišem:

1. MIKOLA MILAN TOZD vzdrževanje
2. CAGALJ JOSIP TOZD vzdrževanje
3. ANTLEJ FRANC TOZD GKSG
4. KRIŽNIK IGNAC TOZD valjarna II
5. REGORŠEK FRANC TOZD valjarna II
6. GRADIČ VLADO TOZD mehanska obdelava
7. DENJIZ RATKO TOZD plavž
8. BRAČUN VINKO TOZD jeklarna
9. BANJEVIČ MIODRAG TOZD livarna II

10. JUNGER JOŽE TOZD livarna II
11. BUTINAR MILAN TOZD jeklovlek
12. ČERENAK JOŽICA TOZD kontrola kakovosti
13. LAH JANEZ TOZD transport
14. ČEHOVIN BORIS TOZD valjarna I
15. KROFLIČ SILVA TOZD DPG
16. JAZBINŠEK JANEZ TOZD energetika
17. MAJER JOŽE TOZD energetika
18. LEBAN JOŽE TOZD livarna I
19. ČRETNIK IVAN DS priprava proizvodnje
20. FURLANI STANE TOZD traktorji
21. ŠTURBEJ MILENA DS za fin. rač. posle
22. KRAGELJ JOŽE DS za ekonomiko in organizacijo
23. PERČIČ JANI DS za komercialne posle
24. MUHOVEC KONRAD DS za investicije in razvoj

Priznanja so bila podeljena 
koder dobitniki izhajajo.

na sejah delavskih svetov TOZD in DS,

Iz ribiške družine 
Voglajna

Č la n ske  o b v e z n o s ti
Obveščamo člane, da je rok za poravnavo članskih obveznosti (člana

rine) za leto 1983 od 4. 10 do 6. 12. 1982. Vsem, ki v roku ne bodo poravnali 
svojih obveznosti, bo prenehalo članstvo v naši organizaciji. Vzporedno s 
tem želimo opozoriti na 11. člen Pravilnika o izvajanju športnega ribolova 
Ribiške družine Voglajna, po katerem je rok za vrnitev letnih ribolovnic 15 
dni po izteku veljavnosti, in to s pravilno izpolnjeno statistiko ulova rib. V 
primeru, da imetniki letnih ribolovnic teh ne bodo vrnili v predpisanem 
roku, ne morejo dobiti letnih ribolovnic za leto 1983.

S p r e je m  n o v ih  č la n o v
Nove člane oziroma njihove pismene vloge sprejemamo do 31. oktob

ra 1982. Kasnejših prijav za leto 1983 ne bomo več upoštevali. Prosimo vse 
ribiče, da to informacijo posredujejo vsem zainteresiranim, ki bi se želeli 
vključiti v našo organizacijo.

Dober prijem!
Izvršni odbor

Na nivoju DO znaša produktivnost 108,2 %.



6. srečan je  
p e v sk ih  zb o ro v  

S lo v e n sk ih  
železarn

Srečanje pevskih zborov delovovnih organizacij, ki so združene SOZD Sloven
ske Železarne, je tokrat potekalo v Štorah 25. 9.1982. Ta manifestacija kulturnega 
ustvarjanja v delovnih kolektivih Slovenskih železarn je bila posvečena kongreso
ma zveze sindikatov Slovenije in Jugoslavije.

Pevce pevskih zborov iz Jesenic, Raven, Lesc, Krope in Celja smo pričakali v 
Gaberjah. Gostitelji, ki so prisrčno sprejeli pevce so tudi hitro navezali stike med 
sabo, saj so se srečali že šestič. Iz Gaberja smo pevce popeljali v Šentjur, kjer smo 
si skupno z njimi ogledali muzej skladateljev Ipavcev. Pevci iz Gorenjske, Koroške 
in Štajerske so si z zanimanjem ogledali muzejsko zbirko, ki govori o plodni ust
varjalnosti velikih slovenskih skladateljev. Ti so s svojim delom ustvarili mnogo 
lepih pesmi, kijih pevci radi prepevajo. V čast bratov Ipavec so pevci iz Krope pri 
njihovih spomenikih zapeli pesem Slovenec sem. Njihova pesem je v vseh prisot
nih napravila globok vtis, saj se je zlila z ambientom starega Zgornjega trga v Šen
tjurju. Potem so gostje odšli v Štore, kjer so se v Kulturnem domu pripravljali za 
nastop. Ves Kulturni dom je donel zaradi različnih pesmi, s katerimi so se pevci 
pripravljali na koncert. Tik pred začetkom koncerta je pihalna godba iz Štor za
igrala nekaj skladb za uvod v večer slovenskega petja. Prihajali so poslušalci iz Štor 
in okoliških krajev, da bi slišali petje slovenskih železarjev.

Prireditev seje pričela in pevce je v imenu organizatorja srečanja konference 
osnovnih organizacij sindikata Železarne Štore ter koordinacijskega odbora sin
dikata SOZD Slovenske železarne pozdravil tov. Mirko Gozdnikar. V svojem go
voru je poudaril pomen, ki ga je imela in ga ima slovenska pesem ter v nadalje
vanju dejal: »Slovenski železarji, združeni po delu v SOZD Slovenskih železarn, 
smo od samega začetka našega združenja imeli vedno pred očmi dejstvo, daje ob 
dobrem delu potrebno gojiti tudi kulturne vrednote ne samo kot pasivni udele
ženci na prireditvah, temveč kot aktivni udeleženci kulturnega ustvarjanja.

Tako imamo že tradicionalne oblike vsakoletnih srečanj pihalnih orkestrov, 
gledaliških in folklornih skupin, v zadnjih šestih letih pa tudi srečanje pevskih zbo
rov. Posebno razveseljivo je, da so ravno ta srečanja pripomogla k ustanavljanju 
pevskih zborov tam, kjer jih pred leti še ni bilo, kot je to primer v Štorah in Žični 
Celje. Potem je poudaril, da je amaterska kulturna dejavnost že potrdila upravi
čenost porabe vloženih sredstev in da vse bolj pridobiva na svojem pomenu. Na 
koncu se je pevcem in pevovodjem zahvalil za vložen trud pri pripravi tega kon
certa in jim zaželel prijetno bivanje med nami.

Prireditev je začel ženski pevski zbor iz Jesenic, ki ga vodi Mira Mesarič. Ta 
pevski zbor deluje že 15 let in ima pomembno mesto v kulturnem ustvarjanju tako 
na Jesenicah kot tudi v širšem prostoru. Pevke iz Jesenic so v pesmih, ki sojih za
pele, pokazale veliko pevsko znanje, kjer je prišla do izraza ubranost njihovih gla
sov, pa tudi smisel za čustveno podajanje pesmi. Zapele so Pomlad v svobodi (Mar
jana Kozine). Ko v ranem jutru (Radovana Gobca) in prleško narodno Vse kaj lazi.

Za njimi so nastopili mladi pevci mešanega pevskega zbora Blaž Arnič iz Je
senic, ki sicer deluje šele od 1979. leta, vendar se lahko pohvali z velikimu uspehi 
in aktivnim kulturnim udejstvovanjem v slovenskem prostoru in v zamejstvu. Kot 
primer navajamo, da je ta zbor v preteklem letu dobil v Celju bronasto plaketo. 
Zapeli so težke umetne pesmi v ubranem slogu in na način, ki jim je omogočil izraz 
njihove mladostne razigranosti.

Pevci pevskega zbora Fužinar iz Raven, ki imajo od vseh zborov Slovenskih 
železarn najdaljšo tradicijo, so najboljši predstavniki železarskega petja.

Zbor, ki ga vodi prof. Čepin in deluje že 20 let, združuje večinoma delavce iz 
Železarne Ravne, od katerih jih veliko dela na več-izmenskem delu, vendar je lju
bezen do petja tako močna, da se redno udeležujejo vaj in nastopov. Pevski zbor 
Fužinar je gostoval že širom po naši domovini in je znan gost na revijah pevskih 
zborov. Prav tako je gostoval v tujini; v Avstriji in na Madžarskem. S svojim petjem 
na srečanju pevskih zborov SOZD Slovenskih železarn so navdušili prisotne po
slušalce.

Oktet Tovarne rezalnega orodja iz Prevalj je nastopil za pevskim zborom Fu
žinar iz Raven. Pevci iz Prevalj so nadaljevali tradicije petja koroških narodnih pes
mi. Za njih je značilno kvalitetno podajanje ljudske pesmi s področja, na katerem 
živijo in delajo. V Štorah so sicer nastopili z manjšim številom pevcev, vendar je 
njihova pesem lepo zvenela, predvsem po zaslugi dobrih glasov.

Moški pevski zbor kulturno umetniškega društva Stane Žagar iz Krope pred
stavlja zbor z izredno bogato tradicijo, saj je bil ustanovljen prvi zbor v Kropi že 
pred več kot sto leti. Zbor je na svojem nastopu med nami zapel Ipavčevo pesem 
Imel sem ljubi dve, poleg tega so zapeli še Napotnikovo, pesem Antona Medveda 
in Bojana Adamiča Mamica moja. Njihova pesem je lepo zvenela, prav tako so se 
izkazali tudi posamezni solisti.

Mešani pevski zbor kulturno prosvetnega društva Veriga iz Lesc, ki obstoja 
že osem let in ga vodi Jože Kocjančič, se nam je v Štorah predstavil s pesmimi Udar 
na udar, Ubalda Vrabca, Venci beili, Franceta Marolta in Karla Boštjančiča Prišel 
ljubi je pod okno. Pevski zbor iz Lesc, ki ga sestavljajo predvsem mladi pevci, je 
pokazal smisel za čustveno podajanje pesmi, zanj pa je značilno tudi lepo preliva
nje glasov. Lahko rečemo, da ima zbor še zelo lepe perspektive.

Moški pevski zbor Svobode Zagrad, kije predstavljal Žično iz Celja, ima v svo
jem sestavu okoli 30 pevcev, kijih druži veselje do petja slovenskih ljudskih pesmi. 
Predstavili so se nam z Zdravico U. Vrabca, Moj deklič P. Jereba in Pleničke je pra
la D. Bučarja. Za svojo dobro interpretacijo navedenih pesmi so poželi zaslužen 
aplavz.

Mešani pevski zbor Železar Štore

Moški pevski zbor Fužinar

Pevci iz Krope so zapeli ob Ipavčevih spomenikih v Šentjurju

Na koncu so se nam predstavili domači pevci. Pevski zbor Železar iz Štor, ki 
ga vodi Bojana Jurkovnik, deluje najkrajši čas od vseh nastopajočih zborov. Ven
dar lahko trdimo, na podlagi nastopa na tem srečanju, da so se resno lotili dela 
in da zbor pridobiva na kvaliteti. Prisotni so njihovo pesem lepo sprejeli, saj je bilo 
v nekem smislu presenečenje, da se je v tako kratkem času možno naučiti tako do
bro peti. Aplavz iz dvorane jim je bil verjetno največja vzpodbuda za nadaljnje 
delo.

Tisti, ki smo bili na prireditvi v Kulturnem domu, se verjetno strinjamo, da 
je kvalitetna raven pevskih zborov Slovenskih železarn na visoki ravni in ob koncu 
prireditve smo zadovoljni zapuščali dvorano.

Pevci so- se po končanem koncertu napotili v samopostrežno restavracijo v 
Gaberje, kjer so imeli družabno srečanje. To je bila prilika, da se spoznajo med 
sabo in da izmenjajo svoje izkušnje. Res je družabni večer potekal v prisrčnem 
vzdušju, ki gaje dopolnjevalo petje vseh prisotnih. Se enkrat seje pokazalo, da de
lavce v Slovenskih železarnah ne združuje samo delo, ampak tudi ljubezen do slo
venskega petja.

Na koncu bi lahko rekli, daje 6. srečanje pevskih zborov SOZD Slovenskih že
lezarn uspelo, za kar gre zasluga poleg pevcem tudi organizatorjem -  konferenci 
OO ZS Železarne Štore.



5 .  srečan je  
fo lk lo rn ih  s k u p in  

S lo v e n sk ih  
že lezarn

Folklorna dejavnost prikazuje v obli
ki plesa in pesmi življenje in običaje na
ših prednikov in nam ohranja del zgo
dovine vsakega naroda.

Peto srečanje folklornih skupin Slo
venskih železarn je bilo na čudovit, son
čen dan, v soboto 18. 9. 1982. Avtobus 
nas je odpeljal iz Kompol v Lesce, kjer 
smo doživeli zelo lep sprejem Po do
brem kosilu nas je naša vodička odpe
ljala na Bled in nam razkazala Golf ho
tel. Ker pa se je bližal nastop po ulicah 
Bleda, smo se morali iti preobleč. Prvič 
smo sodelovali v povorki; pred vsako 
skupino je bila kočija in ime skupine. 
Imeli smo tremo, priznam; pa je le-ta 
bila že po prvem plesu na ulicah Bleda 
premagana. Ustavili smo se še trikrat, 
da smo zaplesali in zapeli. Bilo je en
kratno vzdušje, ki se ga z besedami 
sploh ne da opisati. Bled s svojimi do
mačini in gosti živi za takšne prireditve 
in je sam sprevod po mestnih ulicah -  
oblečeni v narodne noše, ob plesu in 
petju -  bil za nas res čudovito doživetje.

Vrnili smo se v Festivalno dvorano, 
kjer je vsaka folklorna skupina pokaza
la svoj program. Mi smo sodelovali s 
spletom kozjanskih plesov; pokazali pa 
smo tudi star običaj ob kožuhanju in se, 
sodeč po aplavzu v dvorani, dobro od
rezali. Po končanem programu je bila 
podelitev priznanj in zahvala vsem so
delujočim.

Prekrasen dan smo zaključili z večer
jo in družabnim srečanjem vseh nasto
pajočih v Radovljici. Večer je ob petju, 
plesu in pogovorih kar prehitro minil. 
Mnogo stikov smo navezali, mnogo lju
di spoznali in kar prehitro se je bilo tre
ba vrniti domov -  še posebej zato, ke 
smo naslednji dan nastopali v Šentjurju 
ob otvoritvi muzeja Ipavcev.

Zahvaljujemo se delovnemu kolekti
vu ŽELEZARNE ŠTORE -  predvsem 
sindikatu, ki nam je omogočil udeležbo 
na tem čudovitem srečanju. Še posebej 
pa bi se za vso pomoč in trud z nami 
radi iskreno zahvalili tov. Judežu in tov. 
Gozdnikarju. Hvala!

GMJ

Folklorna skupina iz Kompol

Kaj vse spada v organizirano 
delo na kulturnem področju  

Slovenskih železarjev
Sindikat na ravni SOZD ima odgo

vorno nalogo na področju kulturnega 
življenja vseh zaposlenih slovenskih že
lezarjev.

Komisija za kulturo, ki deluje v okvi
ru konference sindikata Slovenskih že
lezarn, ima v svojem programu 5 zvrsti 
dejavnosti iz kulturnega življenja:

gledališka dejavnost, godba na piha
la, likovna in folklorna dejavnost ter 
zborovsko petje.

V mesecu juniju 1982 je bilo srečanje 
pihalnih orkestrov SOZD SŽ na Jeseni
cah. Sodelovali so godbeniki iz Verige 
Lesce, železarne iz Jesenic, Raven na 
Koroškem in Štor. Srečanje je bilo do

bro organizirano. Komisija za kulturo 
pri konferenci sindikata jeseniških že
lezarjev je imela veliko dela glede orga
nizacije in za dobro počutje vseh nasto
pajočih godbenikov, za kar so vedno 
pripravljeni. Žal vreme ni bilo naklo
njeno popolni izvedbi srečanja godbe
nikov. Deževni dan je organizatorju 
zelo škodoval. Veliko truda, ki ga god
beniki celo leto vlagajo, da bi zares iz
virno predstavili občinstvu svoje zna
nje, je onemogočilo muhasto deževno 
vreme.

Naši likovniki v SOZD Slovenskih že
lezarn so se zbrali v železarskih Ravnah 
na Koroškem. V tednu dni, ko je bilo 
organizirano ustvarjalno delo za likov
nike, se je pokazalo, da železarji in 
predelovalci jekla v SOZD SŽ znajo biti 
zelo izvirni. Prikaz dela na področju li
kovne umetnosti so naši železarji -  li
kovniki s svojo delovno prizadevnostjo 
odlično izpolnili.

Komisija, ki deluje na kulturnem 
področju v Železarni Ravne, je s svojo 
organizacijo opravila veliko delo v za
dovoljstvo vseh nastopajočih likovni
kov, kar tudi opravičuje njihovo delo, 
ki bo na vpogled vsem zaposlenim v 
SOZD Slovenskih železarn.

Na Bledu so se zbrale folklorne sku
pine, ki delujejo v SOZD Slovenskih že
lezarn. Organizator te prireditve je bila 
kulturna komisija pri konferenci sindi
kata Veriga Lesce. Na Bledu se je zbra
lo ob zelo lepem vremenu preko 200 
plesalcev folklore in v sprevodu po 
blejskih ulicah so zaplesali in s tem pri
kazali turističnemu Bledu veliko delo, 
ki ga železarji znajo dobor pripraviti. Po 
končanem sprevodu je bila spredstava 
v blejski Festivalni dvorani. Privabilo je 
veliko turistov in domačinov, ki so z ap
lavzom pozdravljali zares uspelo prire
ditev.

25. septembra 1982 so se v Štorah 
zbrali pevski zbori SOZD SŽ. Prispeli so 
pevci iz Krope, Lesc, Jesenic, Raven, 
Žične Celje in Štor.

Komisija za kulturo, ki deluje pri 
konferenci sindikata v Štorah, je imela 
veliko dela pri pripravi za dobro počut
je vseh pevcev. Prihod in sprejem pev
cev je bil v Celju. V nadaljevanju pro
grama so se vsi zbrani pevci odpeljali v 
Šentjur. Ogledali smo si spominske 
sobe pisateljev Ipavcev. Sprejela nas je 
tov. Ravtarjeva in z vso odprtostjo spre
govorila o življenju in delu, ki so ga 
skladatelji Ipavci dali slovenskemu na
rodu na področju lepega petja. Tov. 
Ravtarjevi se v imenu vseh pevcev in 
komisije za kulturo v Železarni Štore, 
kakor tudi komisije za kulturo SOZD 
Slovenskih železarn, še enkrat prav 
lepo zahvalim za sprejem in pozdravne 
besede.

Po ogledu spominskih sob Ipavcev 
smo se odpeljali v Kulturni dom Štore 
na nastop vseh pevcev, kateri se je pri
čel ob 18.30. Ob poslušanju petja smo 
občutili, da pevci v SOZD Slovenskih 
železarn vložijo skozi vse leto veliko 
truda in prostega časa za nastop, ki je 
vsako leto v krajih, kjer živijo in delajo 
železarji Slovenije.

Tudi kulturna umetnost na področju 
amaterskega gledališča, s katero se že
lezarji SOZD Slovenskih železarn uk
varjajo, dobro deluje. Konec oktobra 
1982 se bodo gledališki delavci -  žele
zarji zbrali na Jesenicah.

Komisija za kulturo pri sindikatu Že
lezarne Jesenice že pripravlja program 
nastopa. Po pregledu programa, ki so 
ga predložili gledališčniki amaterji, je 
razvidno, da se bo predstavilo preko 
200 gledaliških delavcev, ki se z vso 
vnemo pripravljajo na prireditev.

V nekaj stavkih sem prikazal vsem 
bralcem dejavnost na kulturnem pod
ročju, kjer živijo in delajo slovenski že
lezarji. Prosim, da vsi zaposleni sprem
ljajo prireditve in si ogledajo, kaj delajo 
njihovi sodelavci na prosvetno-kultur- 
nem področju poleg vsakodnevnega 
dela na delovnem mestu v Slovenskih 
železarnah.

Judež Ivan

TISOČ KILOMETROV 
NA JADRALNIH 
DESKAH

(Nadaljevanje)

Tu se bomo ločili od kombija. Z Dra
gom se bomo srečali čez nekaj dni v Ve- 
lem Lošinju. Medtem bomo mi obpluli 
otoke po zunanjih kanalih. Čoln je vse 
premajhen za toliko stvari, kolikor bi 
jih hoteli vzeti s seboj. Odpovemo se 
celo blazinam za spanje, vendar na kon
cu ostane na čolnu prostora le še za 
Matjaža. Krenemo naprej proti otoku 
Zlarinu, vendar nas močan veter prav 
kmalu vrže na samoten otok. Na njem 
najdemo razen dveh oslov še nekaj dru
žin golih Nemcev. Res je smešno; več
krat sem že opazil, da si naši ljudje ne 
znajo poiskati primernega mesta, naj 
bo to za kampiranje ali piknik na mor
ju, ali kje drugje. Če pa že najdeš pro
stor, je pred teboj vedno na tem prosto
ru nemški turist s fotoaparatom okoli 
vratu. Vlado velikodušno pripravi po
lento z zeljem, ter v istem loncu na kon
cu še skuha kavo. Čez noč male ribice 
pomijejo posodo, ki jo pustimo v mor
ju.

Preden smo odpotovali na to akcijo, 
smo se dogovorili, da moramo osvojiti 
z našimi plovili lepe otoke Kornate. 
Najbolj navdušen nad tem je bil vseka
kor naš kapetan čolna Matjaž, stalni 
obiskovalec Komatov. Povedal nam je

toliko lepega o njih, da se nam je večk
rat zdelo, da že malo pretirava. Vendar 
smo mu verjeli, in danes, če bo veter le 
ugoden, bomo prijadrali do otoka Kur- 
be Vele, kjer se začnejo Kornati.

Prvi je to jutro vstal in nas prebudil 
Matjaž. Veter je bil ugoden, potovali 
smo hitro mimo otoka Zlarina, Kaprije 
ter v Žirjanskem kanalu že od daleč za
gledali naš cilj, otok Kurba Vela. Zopet 
smo razpadli na dva para, kot že nešte
tokrat doslej. Sunki vetra so postajali 
vse močnejši, iz rahlega maestrala se je 
veter spreminjal v precej močnejši 
maestral, po sunkih zelo podoben bur- 
ji. Tine in Rudi sta že dosegla otok Kur
ba Vela in zajadrala izza njega, kje bi 
moral ležati naseljeni otok Ravni Ža- 
kan, ali kot ga nekateri imenujejo Ka
meni Žakan. Midva z Vladkom sva pri
stala na otoku Kurba Vela in si ga ogle
dala. Precej masiven otok, visok 117 m. 
Z njegovega vrha se vidi kar lepo pod
ročje, prav tja do Murterja. Precej bark 
je ta dan jadralo mimo in vsi potniki na- 
njih so bili začudeni nad tem, da vidijo 
v Murterskem morju daleč od celine 
jadralce na deskah. Ta dan sem verjet
no prestal življenjski izpit. Medtem ko 
je Vladku zaradi močnega vetra odtrga
lo trapez, na katerem je visel, je mene 
veter odnesel proti Murterju in šele po



nekaj urah boja z vetrom sva prijadrala 
do najini prijateljev.

Dosegli smo otok Ravni Žakan in 
tako stopili v čudovito otočje Koma
tov.

Kornati so sestavljeni iz 125 majhnih 
in velikih otokov iz apneniški tvorb. 
Skupna površina otokov je 320 kvad
ratnih kilometrov. Prav v tem letu so 
postali Komati z zakonom zaščiteni kot 
naravni park. Delita sijih dve občini, in 
sicer Zadarska in Šibeniška. Če se kdo 
od bralcev kdaj nahaja na tem področ

ju, naj se poskuša dogovoriti in oditi na 
izlet na te otoke. Mogoče bo šele po 
tem izletu lahko ocenil naš Jadran.

To popoldne nas je naš kapetan Ma
tjaž popeljal na mali otok, kjer smo se 
lahko potapljali nekaj metrov, ogledo
vali amfore, stare več tisoč let. Prsti so 
nas srbeli, da bi tudi domov odnesli 
kakšen spomin, vendar je Matjaž bud
no pazil in je imel stalno kontrolo nad 
otokom. Še imena otočka nam ni hotel 
zaupati.

Se nadaljuje

Z glasbo čez Kvamer in Valun na otoku Cresu /  fot. Zaplatil

Elektroobrat na izletu
Odbor v sestavi več članov za organi

zacijo izletov kolektiva El. obrata je po
skušal organizirati izlet že v mesecu ju
niju. Bilo je vse pripravljeno: relacija, 
avtobus, hrana in ostalo. Pa kaj hoče
mo; iz objektinvih razlogov smo morali 
izlet odpovedati, saj je bil remont va
ljarne ravno na prosto soboto, kije bila 
predvidena kot izletniška za El. obrat. 
Obenem je bil takrat tudi pohod pla
nincev in ker je v naših vrstah tudi pre
cej planincev, smo morali zaradi pre
majhnega števila prijav izlet odpoveda
ti.

Julij in avgust sta čas dopustov in ta
krat je nemogoče sploh kaj razpravljati 
o izletih, kaj šele organizirati.

Prišel je september in treba je bilo 
pripravljati zopet vse od začetka. Z de
lovnimi tovariši smo se dogovorili za 
relacijo, ki bi odgovarjala večini in o da
tumu izleta. Začela seje akcija s prijava
mi in organizacijo samega izleta. Mo
ram priznati, da je bil odziv kar zadovo
ljiv in vabljiv. Izbrali smo si ogled Nove 
Gorice, krajev ob Soči, izvir Soče, Tren
to, Vršič in Kranjsko goro.

Z naročilom avtobusa smo dobili 
»dodatne kilometre«, saj je relacija izle
ta precej dolga in s tem se je povečala 
cena vožnje avtobusa. Pri iskanju do
datnih sredstev za daljši prevoz nismo 
uspeli, smo pač v času stabilizacije in 
denarja ni za razsipavanje.

Kar se tiče organizacije izletov v ko
lektivu El. obrata, imamo pač smolo. 
Dva dni pred odhodom so nam zagodli 
še pri Izletniku. Javili so nam, da ne mo
remo dobiti avtobusa, ker je avtobus, ki 
naj bi nas peljal, imel karam bol; druge
ga pa ni na »proste kilometre«, ampak 
nam lahko ponudijo star avtobus, ki pa 
ni primeren za tako dolgo pot. S po
močjo sindikata s tovarišem Motohom

na čelu in na posredovanje tovariša Pla- 
zarja pri Izletniku so nam obljubili nov 
avtobus.

V soboto, 11. 9. 1982 smo se zbrali na 
železniški postaji v Štorah vsi dobro 
razpoloženi, saj je bila vremenska na
poved ugodna za ta dan. Ob določeni 
uri je pripeljal avtobus, res Mercedes, 
sicer ne čisto nov, imel je prevoženih že
1.000.000 kilometrov, ampak vožnja z 
njim je bila ugodna in brez pripomb s 
strani udeležencev izleta.

Pot nas je vodila preko Ljubljane po 
avtocesti do motela Lom, kjer je bil po
stanek za malico, nato naprej do Nove 
Gorice. Tu smo si ogledali eno mladih, 
novih slovenskih mest in se seznanili s 
pomembnostmi tega kraja. Razvoj se 
lahko primerja s Titovim Velenjem. Ta 
dan je bil tudi praznik Nove Gorice in 
celo mesto je bilo videti še bolj sloves
no in veličastno.

Pot smo nadaljevali najprej do Bov
ca. Celo pot nas je spremljala reka 
Soča, ki je v vsej svoji veličini, z nešte
timi kanjoni dala vedeti, daje enkratna 
in vredna vse pozornosti. Ob kristalno 
čisti kraljici planin smo videli gradnjo 
nove hidrocentrale Solkan, že obstoje
če, ki dajejo dragocene kilovate el. 
energije, cementarno Anhovo, ki nam 
daje salonitne izdelke in še vedno, če
prav drag, iskan cement. Po brzicah 
Soče smo videvali mlade kanuiste, ki so 
v živobarvnih kanujih veslali in prema
govali postavljene ovire. Res lepa, ne
pozabna je dolina Soče s svojimi vršaci, 
ki kot nemi stražarji varujejo to enkrat
no lepoto.

Po kosilu v Bovcu smo nadaljevali 
pot proti Trenti in Vršiču.

Vendar smo zašli. Namesto na desno, 
smo se veselo peljali kar naravnost. Bili 
smo že blizu Predela, ko se nekdo

spomni, da tu ne bomo prišli do izvira 
Soče. Obračanje avtobusa na ozki, gor
ski cesti med nekaj planinskimi hišami 
je enkratno doživetje. A je šlo, čeprav 
smo se zamudili za krepko uro, ki ni 
bila planirana za take nepredvidene 
vožnje. Končo so tudi ti gorski kraji 
proti Predelu lepi.

Našli smo pravo pot in kmalu prispe
li do izvira Soče. Izvir je precej visoko v 
skalovju, tako da je nežni spol prišel 
samo do polovice in tudi na vzpodbudo 
ni šlo naprej.

Vožnja proti Vršiču in naprej v Kranj
sko goro je bila nepozabna. Slikovita 
gorska pokrajina se je tako hitro me
njavala, da smo komaj sledili razlagi ne
katerih planincev, kje so nekatere gore, 
ki jih dobro poznajo. Marsikateremu je 
zastajalo srce, ko se je avtobus bližal 
skalovjem ali pa prepadom na ostrih 
ovinkih, ki jih je kar 50 po številu. Sreč
no smo prispeli v Kranjsko goro. Tu pa 
je zaropotalo, samo ne nam, ampak av
tobusu. Že na vožnji iz Vršiča ja motor 
avtobusa sumljivo ropotal, v Kranjski 
gori pa je dokončo obmiroval. Toliko 
gaje zdrobilo, da so deli motorja gledali 
iz ohišja. Kdo je kriv tega, ne bomo raz
glabljali. Vprašamo se samo, kaj bi bilo, 
če bi se to naredilo kje na vožnji z Vrši
ča, na tistih nevarnih ovinkih!

Tu, v Kranjski gori nam ni preostalo 
nič drugega, kot da pokličemo nov av

tobus iz Celja; le-ta je prišel v dobrih 
treh urah. Za ta čas smo našli zatočišče 
v eni izmed mnogih restavracij v Kranj
ski gori, kjer smo naredili tudi zaklju
ček našega izleta.

Kljub temu, da smo imeli smolo z av
tobusom, nas to ni vrglo iz tira. Bili smo 
resnično dobro razpoloženi, s pesmijo 
in plesom smo navdušili vse okoli nas. 
Ni bilo problema, ko se je finančni fond 
izčrpal, saj smo imeli med nami tudi 
take, ki so za dobro razpoloženje segli v 
svoj žep.

Še po poti proti domu, čeprav je bilo 
že pozno, bližala se je namreč nedelja, 
se je razlegala pesem in dobra volja.

Morda za zaključek tole: med udele
ženci izleta prevladuje mnenje, daje iz
let uspel. Res, relacija ali po domače 
pot je bila malo daljša, vendar smo ve
liko videli. Zato nam ne sme biti žal, naj
manj pa zaradi tega, ker nam je »cr
knil« avtobus. Verjetno bi se na Troja
nah, kjer smo prvotno planirali zaključ
ni del izleta, ne imeli tako lepo, sprošče
no in veselo.

Drugo leto bi vendarle morali aktiv
neje in bolj pravočasno pristopiti k or
ganiziranju izleta, in to teamsko, da ne 
bi odgovornost padla samo na enega 
člana našega kolektiva.

Srečko Šoštarič

PRIJETEN DOPUST 
S PRIOKUSOM ŽALOSTI

Smo družina s povprečnimi osebni
mi dohodki. Od leta 1970 smo 6-krat le
tovali na Rabu. Preteklo leto smo leto
vali v Fažani, vendar smo ugotovili, da 
je Rab, kljub oddaljenosti, čudovit kraj 
za preživljanje dopusta, in sicer zaradi:

-  plaže (Rab ima peščene plaže, pri
merne za majhne otroke, pa tudi odras
le),

-  preskrbljenosti,
-  zabave (namizni tenis, kegljanje, 

čolni).
Tako smo se odločili, da letujemo na 

Rabu. Svojega prevoza nimamo, zato 
smo se do Reke peljali z vlakom in od 
tod do Raba z ladjo Vuk Karadžič. Na 
Rab, v naš dom, smo prišli ob 13.30, kjer 
nas je že čakalo kosilo. Vreme nam ni 
bilo naklonjeno. Že naslednji dan je pri
čelo deževati. »Joco« je v jedilnici pod
stavil vedra, ker streha pušča. Tudi 
sobe v pritličju so v poplavi zaradi neu
rejenih sanitarij. Okno, ki je obrnjeno 
na dvorišče doma (proti jedilnici -  v 
zgornjem nadstropju), se drži še samo 
na enem tečaju.

Moram reči, da smo bili vsi, ki smo le
tovali (tudi nekaj družin iz Raven), pre
senečeni, kako se upravlja s tudi našimi 
sredstvi in se sprašujemo, kam to pe
lje!?

Menimo, da se naš lepi počitniški 
dom na Rabu ne bi smel tako zanema
riti, saj je idealen kraj za preživljanje 
dopusta. Vem, da bi mnogo delavcev 
bilo pripravljenih tudi z udarniškim de
lom prispevati, da bi se obstoječe sta
nje saniralo.

Poleg tega pa se sprašujemo, kaj dela 
tovariš, ki je stalno zaposlen na Rabu? 
Ali ne bi mogel opraviti manjših del na 
domu (okna)? Ali je neprestano zapo
slen?

Vodilne, za to odgovorne strukture v 
podjetju vprašujemo, kaj mislijo ukre
niti, da se dom delavcev ohrani. Tudi v 
prikolice bo treba vlagati sredstva in 
jih obnavljati.

Žalostno je, da je za delavca iz nepo
sredne proizvodnje Rab zaradi visokih 
cen, pa tudi prevoza (nimamo vsi svojih 
avtomobilov), nedostopen. Še bolj ža
lostno pa je to, da ne znamo s tem, kar 
imamo, upravljati in ohraniti našim za
namcem.

Čeprav je Rab oddaljen, je vseeno za
radi svoje naravne lepote, lege in klime, 
privlačen.

Sprašujemo se, ali kader, ki upravlja 
dom, ne vidi, kaj se dogaja? Rab je sra
mota za našo Železarno, zato bi si mo
rali prizadevati, da se popravi, da bomo 
še v prihodnje letovali v njem.

Po delovni organizaciji krožijo v zvezi 
z našim počitniškim domom na Rabu 
razne govorice (da bo nekdo, ki hoče 
dom na Rabu prodati, prejel visoko na
grado od Rabovcev itd.).

Menim, da bi bilo umestno, da se jav
no in realno spregovori, kaj boste oz. 
kaj nameravate storiti z našim počitni
škim domom na Rabu? Popolnoma 
prodati in zanemariti se tako lep dom 
ne bi smel.

Upamo, da bodo upravljavci doma, 
morda sindikat ali pa še kdo drug, od
govorili naši dopisnici, s tem pa tudi ce
lotnemu kolektivu! (op. ured.)

Marija Jazbinšek

PEVSKI ZBOR ŽELEZAR ŠTORE 
VABI K SODELOVANJU

Približno dve leti ste imeli priliko sli
šati naš pevski zbor in oceniti napre
dek. Številnejši zbor bi izboljšal kvalite
to in kvantiteto petja, zato si vsi sedanji 
člani zbora želimo in vas vljudno vabi
mo, da se nam pridružite. Vaje imamo 
vsako sredo v Osnovni šoli Store, do
datne informacije pa lahko dobite pri 
posameznih članih zbora ali na sindika
tu Železarne Štore.



Redna športna vadba za 
odrasle in starejše

Spretnostne igre v Laški vasi, poslej naj bi bile tradicionalne (foto Kragelj)

Igre spretnosti

Obdobje, ko je človek sposoben za 
vrhunske športne dosežke, se konča že 
na koncu prve polovice življenja. Ven
dar bi bilo napačno in celo usodno, če 
bi prenehal z redno vadbo in športno 
dejavnostjo že okrog tridesetega leta, 
se pravi v času, ko čuti, da na tekmova
njih ni več med najboljšimi. Šport je 
namreč v letih zrelosti in starosti prav 
tako potreben kakor v mladosti -  na 
jasnem si moramo biti le glede smot
rov: ne gre več za uspešno tekmovanje, 
temveč za ohranjanje vitalnosti, za 
zdravje, dobro počutje, normalno teles
no težo, razvedrilo, bogatenje prostega 
časa in sploh za to, da ne bi prehitro 
omagali.

Telesno pešanje in propadanje že v 
najboljših letih je danes splošen pojav, 
saj je znano, da je tudi v razvitih drža
vah velik del odraslih športno neakti
ven. Mnogi se sicer priložnostno ukvar
jajo s sezonskimi športi, na primer 
smučanje in plavanje; ta dejavnost pa 
nima značaj redne vadbe. Zakaj imajo 
ljudje tako slab odnos do redne vadbe? 
Največ zaradi tega, ker zavest o aktivni 
vlogi, ki pripada slehernemu posamez
niku v boju za njegovo zdravje in dobro 
počutje, še ni prebujena. Že od nekdaj 
so ljudje navajeni, da se zanimajo za 
svoje zdravje šele takrat, ko zagori rde
ča luč, ko čutijo slabost, fizično boleči
no, ko zbolijo.

Kakšna naj bo športna rekreacija od
raslih in starejših občanov, da bi ohra
nili zdravje in letom primerno delovno 
sposobnost? Predvsem je potreba skr
beti za normalno aktivnost notranjih 
organov. Ponavljamo splošno znano iz
kušnjo, da zdravje ni odvisno od atlet
sko razvitih mišic, temveč od srca, oži
lja, dihal, prebavil itd. Za ohranjevanje 
sposobnosti notranjih organov pripo
ročajo vsi izvedenci dovolj dolgo traja
joče aerobne vaje, to je take, ki terjajo 
večje količine kisika (pospešeno utri
panje srca, poglobljeno dihanje).

Tako v programu rekreacije za od
rasle in starejše osebe odmerjamo prvo 
mesto hoji v naravi. Vsakdo jo zmore, 
vsakemu je dosegljiva. Človek mora 
hojo vzljubiti, zaupati mora, da mu bo 
pomagala do okrepitve srca, boljšega 
stanja ožilja in dihal kakor tudi vplivala 
na duševno stanje in dobro počutje.

Športna rekreacija za odrasle in sta
rejše osebe bi bila nepopolna, če bi bile 
v programu samo aktivnosti za notra
nje organe, za mišice, sklepe. Potrebno 
je skrbeti tudi za ohranjevanje spret
nosti in okretnosti. Kakor je hoja po
trebna za vsa obdobja življenja, tako ve
lja tudi za igre. Ne moremo si zamisliti 
idealne rekreacije brez športnih iger in 
njih podobnih dejavnosti. Športne igre 
niso pomembne samo kot vaje za spret
nost, okretnost, preciznost, ravnotežje, 
reagiranje in podobno, temveč prav 
tako kot razvredrilo. Človek je pred
vsem duševno in družbeno bitje; šport 
in igre mu pomenijo tudi razvredrilo, 
sprostitev, potrjevanje samega sebe, 
občasno celo pustolovščine. Zavedati 
pa se moramo, da za vadbo starejših še 
nimamo znanstveno dognanih norma
tivov, zato se moramo ravnati po ob
čutku: če se med vadbo, po vadbi ali na
slednjega dne slabo počutimo, če nas 
ne mika ponovno na igrišče, v vodo, te
lovadnico ali na goro, je v tem zname
nje, da smo pretiravali. Pretiravanje pa 
je škodljivo in zato nasprotuje smot
rom športne rekreacije.

Na koncu se ozrimo v stari vek, kajti 
že takrat je bilo znano to, kar bi danes 
morali sami po sebi že zdavnaj vedeti.

Eno je pomembno: iz nič res ne pri
de nič. Sokratov učenec Ksenofon(t) je 
dejal pred 2400 leti: »Sramota je iz 
same nemarnosti ostareti prej, preden 
smo sami sebe videli na višku svoje 
možne lepote in moči. Tega pa nikakor 
ne moremo, ne da bi vadili, kajti samo 
od sebe ne pride«.

Stante Rudi

V čast krajevnega praznika sta bili na 
sobotni dan še dve veliki prireditvi, za
dnja pa je bila v nedeljo, in sicer tekmo
vanje gasilcev v Prožinski vasi. Svojo 
uspešno 10. obletnico obstoja je na 
Vrunčevem domu na Svetini proslavilo 
železamiško planinsko društvo, ki mu 
že od začetka predseduje tovariš Frido 
Gradišnik. Planinci so na slovesnosti 
razvili tudi društveni prapor. Mislim, 
da bo to prireditev opisal kdo drug, tu 
pa se omejimo na opis spretnostnih 
iger.

Kot so dejali že stari Rimljani: »Kru
ha in iger«, seje ta rek še enkrat potrdil, 
vsaj kar se števila ljudi tiče, ki so se v le
pem sobotnem popoldnevu zbrali ob 
novi brunarici in igrišču v Žlajfi v Laški 
vasi.

Kruha nam v naši domovini ne manj
ka, primanjkuje pa te zvrsti ljudskih 
zborovanj -  kako naj si drugače tolma
čimo prisotnost 200 gledalcev na majh
ni gozdni jasi, kjer je prireditelj, športni 
aktiv Laška vas, ki združuje 40 članov 
tega zaselka in ki deluje v okviru matič
nega društva TVD Partizan -  Kovinar 
Štore, organiziral prve spretnostne igre 
v kraju, za otroke in starejše. Na igrišču 
so se s svojimi jokerji predstavile 6 
članske mešane ekipe Železarne ter na
selij Lipe, Pečovja, Prožinske vasi, Kom-

pol in domačina. Potem seje pol za šalo 
pol zares pričelo tekmovanje, ki je z 
majhnimi prekinitvami potekalo v 
športnem duhu vse do 18. ure -  malce 
predolgo se je zdelo nekaterim gledal
cem. Glavna sodnika, Tine Veber in 
Rudi Štante, sta imela dosti dela, a tudi 
napovedovalec Drago je bil zvečer 
menda precej hripav. Planinci, ki so se 
po prvi planinski poti iz Svetine vračali 
domov, so večji del ostali v Žlajfi in pri
pomogli k huronskemu navijanju, opa
zujoč igre v prenašanju vode, jabolk z 
ustmi, skupinsko skakanje v vreči, stre
ljanje s fračo in še marsikaj. Na koncu 
so se ekipe pomerile v vlečenju vrvi, 
kar je publiko najbolj pritegnilo. Če
prav rezultati niso toliko važni, naj le 
omenim, da je pri »odraslih« ekipah 
bila prva ekipa (šestih) iz Železarne 
(vodja Pipinič) in pri pionirjih skupina 
iz Laške vasi.

Drugi del prireditve ni bil tako spek
takularen, je bil pa zato daljši -  vse do 
jutranjih ur. Godci Andrej, Franci in 
Stanko so pošteno »razmigali« občin
stvo, kije dokazalo, daje mogoče plesa
ti tudi po igrišču. Organizatorju gre po
hvala in visoka ocena za to zvrst šport
ne zabave, ki bo po želji štorskega Par
tizana ostala poslej tradicionalna.

Jok

ZVEZNO PRIZNANJE ZA RAZVOJ 
INOVATORSTVA

Pred časom smo že poročali, da je 
naša delovna organizacija prejela Zvez
no priznanje za dosežene rezultate na 
področju inventivne dejavnosti. Tokrat 
vam lahko to priznanje tudi pokažemo. 
Prejeli smo ga nedavno tega na repub
liškem srečanju izumiteljev in avtorjev 
tehničnih izboljšav v Kamniški Bistrici..

Dušan K.

V naši družbi na marsikaterem pod
ročju zamujamo in ni nič čudnega, da 
se priznanje vroči prejemniku po sko
raj dveh letih (op. ured.)

ŠTORSKI ŽELEZAR -  Glasilo OZD Slovenske železarne ŽELEZARNA ŠTORE -  Izhaja 
dvakrat mesečno — Uredniški odbor: Gradišnik Frido, Tomažin Anica, Knez Peter, dipl. 
ing.. Kavka Franc, Renčelj Vlado, Kocman Vojko, Zelič Franc, ing. Verbič Stane -  od 
govorni in glavni urednik: Kavka Franc, pomočnik urednika: Uršič Rudi. Po mnenju 
republiškega sekretariata za prosveto in kulturo Ljubljana, je časopis oproščen davka 
od prom eta proizvodov (št. 421-1 /72 z dne 20.2. 1974) -  Tisk: AERO Celje -  TOZD gra
fika -  Rokopisov ne vračamo.

Živčevje
obrambnega sistema

V NOV in PO Slovenije je bilo pred 
koncem druge svetovne vojne skup
no 41.000 borcev, od tega je bilo v po
sebnih enotah preko 5.800 specialis
tov iz roda vezistov.

Začetki ustanavljanja enot za zvezo 
segajo do 26. septembra 1941. leta, ko 
so bili na posvetovanju v Stolicah pod 
vodstvom tovariša Tita postavljeni prvi 
temelji organiziranja in formiranja zve
ze. Z razmahom narodnoosvobodilne
ga gibanja in partizanskih enot so se pri 
štabih formirale kurirske desetine in 
vodi, podrejeni štabu odreda ali enote. 
Pri Vrhovnem štabu NOV in POJ je bila 
novembra 1942. leta ustanovljena v ok
viru sekcije PTT tudi radiotehnična de
lavnica, ki je opravljala popravila sred
stev za zvezo za prištabske in druge 
enote NOV in POJ.

Dobro so znane tehnične delavnice 
pri glavnem štabu NOV in PO Sloveni
je, ki so izdelovale radio postaje pod 
imenom »kričač«, katere je okupator 
dolgo časa na vse pretege iskal, nikoli 
pa mu jih ni uspelo odkriti. Prvi parti
zanski vezisti so se vadili na tečajih, ki 
so jih organizirali glavni štabi NOV in 
POJ. V vseh bojih, posebno pri zaključ

ni operaciji, so bile telefonske in radio 
zveze pomembno sredstvo komunici
ranja, kar je omogočilo učinkovito ko- 
mandiranje in vodenje pri izvrševanju 
pomembnih nalog.

V povojnem obdobju je vzporedno z 
organizacijo in tehnično posodobitvijo 
drugih vidikov, rodov in služb naših 
oboroženih sil rastel z materialnimi 
možnostmi družbe tudi rod vezistov, ki 
je v vseh fazah svojega razvoja gojil bo
gate tradicije vezistov iz NOB. Danes so 
enote rodu zveze naših oboroženih sil 
opremljene s sodobnimi tehničnimi 
sredstvi in sposobnimi kadri glede ro
kovanja s temi sredstvi ter glede izvrše
vanja vseh postavljenih nalog tako v 
miru kot v vojni. Rod zveze v razmerah 
našega splošnega ljudskega odpora 
predstavlja živčevje obrambnega siste
ma; njegova stalnost, operativnost in 
učinkovitost pa zagotavlja sigurnost 
komandiranja in vodenja, s tem pa tudi 
uspešno izvrševanje vseh namenskih 
nalog, ki izhajajo iz zamisli koncepta 
SLO in DSZ ter naše originalne doktri
ne obrambnega sistema.

S. Nikolič


